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Abstract: 

Interdisciplinary studies have become a modern cognitive and 

research trend that aims to break down barriers between different 

academic disciplines, creating an integrated and innovative vision 

in the field of scientific research in general, and in the field of 

Arabic language and literature in particular. Interdisciplinary 

studies contribute effectively to the development of graduate 

research by combining language and literature on the one hand, 

And between them and the different specializations on the other 

hand, as interdisciplinary studies allow researchers in the Arabic 

language and literature to benefit from the tools, concepts and 

methods derived from other specializations, which opens up broad 

horizons for them to develop their research capabilities and the 

scientific results they extract from that research. In addition to 

deepening their connections with other sciences, this will refine 

their knowledge, enrich their culture, and provide them with the 

ability to undertake innovative, systematic analysis of literary texts 

and linguistic phenomena. 

Based on this vision, this research aims to highlight the growing 

role of interdisciplinary studies in the field of Arabic language and 

literature as a tool for developing the scientific research system, by 

explaining the concept of interdisciplinary studies, their impact on 

the quality and innovation of postgraduate studies, and the design 

of their programs. How do interdisciplinary studies contribute to 

transcending the boundaries of a single discipline to achieve 

cognitive integration and advance graduate studies? It also 

highlights the most prominent challenges facing the implementation 

of interdisciplinary approaches in higher education programs and 

how to overcome them. 
Keywords: interdisciplinary studies, humanities, graduate studies, 

methodology, cognitive integration. 



 الدولي الثاني لكلية الدراسات الإسلامية والعربية بالشادات المؤتمر العلني 

 
4144 

 ةـدمــمق
 



 .أ.د. خالد كنال.الدراسات البيهية ودوريا في تطوير برنامج الدراسات العليا.

4144 

                                                 



 الدولي الثاني لكلية الدراسات الإسلامية والعربية بالشادات المؤتمر العلني 

 
4141 

 

 

 

 

                                                 



 .أ.د. خالد كنال.الدراسات البيهية ودوريا في تطوير برنامج الدراسات العليا.

4141 

                                                 



 الدولي الثاني لكلية الدراسات الإسلامية والعربية بالشادات المؤتمر العلني 

 
4141 

:بين العلوم الإنشانية والعلوم البحتة



 .أ.د. خالد كنال.الدراسات البيهية ودوريا في تطوير برنامج الدراسات العليا.

4141 

                                                 



 الدولي الثاني لكلية الدراسات الإسلامية والعربية بالشادات المؤتمر العلني 

 
4141 

 

 :العلوم اريخمكانة الدراسات البيهية في ت

                                                 



 .أ.د. خالد كنال.الدراسات البيهية ودوريا في تطوير برنامج الدراسات العليا.

4141 

                                                 



 الدولي الثاني لكلية الدراسات الإسلامية والعربية بالشادات المؤتمر العلني 

 
4141 

 :مو سمات الدراسات البيهية

- 

- 

- 

                                                 



 .أ.د. خالد كنال.الدراسات البيهية ودوريا في تطوير برنامج الدراسات العليا.

4111 

- 

- 

- 

- 

- 

- 

                                                 



 الدولي الثاني لكلية الدراسات الإسلامية والعربية بالشادات المؤتمر العلني 

 
4114 

- 

- 

                                                 



 .أ.د. خالد كنال.الدراسات البيهية ودوريا في تطوير برنامج الدراسات العليا.

4114 

                                                 



 الدولي الثاني لكلية الدراسات الإسلامية والعربية بالشادات المؤتمر العلني 

 
4111 



 .أ.د. خالد كنال.الدراسات البيهية ودوريا في تطوير برنامج الدراسات العليا.

4111 

اث الدراسـات العليـا في لـال اللغـة العربيـة      دور الدراسات البيهية في تطـوير أ  ـ 

:وآدابًا

                                                 



 الدولي الثاني لكلية الدراسات الإسلامية والعربية بالشادات المؤتمر العلني 

 
4111 

 :يات التي تواجٌ الدراسات البيهيةالتحد

 الدراسات البيهية على مشتوى أعضاء ييئة التدريص والباحثين: 

                                                 



 .أ.د. خالد كنال.الدراسات البيهية ودوريا في تطوير برنامج الدراسات العليا.

4111 

                                                 



 الدولي الثاني لكلية الدراسات الإسلامية والعربية بالشادات المؤتمر العلني 

 
4111 

يهيـة علـى مشـتوى المؤسشـات العلنيـة      ومو التحديات التي تجابٌ الدراسات الب

 والجامعة والمراكز البحثية. فنو أينًا ما يأتي:

                                                 



 .أ.د. خالد كنال.الدراسات البيهية ودوريا في تطوير برنامج الدراسات العليا.

4111 

مقترحات وتوصيات لتعزيز دور الدراسات البيهية.

- 

- 

- 

- 

- 

- 

- 

- 

- 

- 



 الدولي الثاني لكلية الدراسات الإسلامية والعربية بالشادات المؤتمر العلني 

 
4111 

 الدراسة مراجع
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 1



 .أ.د. خالد كنال.الدراسات البيهية ودوريا في تطوير برنامج الدراسات العليا.

4111 

 

 

 1


